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SANITAT CONGRÉS DE DIGESTOLOGIA 

Abusar de l'alcohol el Cap de setmana, 
tan· perjudicial com beure'n cada dia 
Els digestolegs alerten que aquesta conducta s'esta generalitzant entre noies joves 
11 Pla pera l'equitat en l'accés a un espécialista en tot Catalunya 

S. ESPIN 
1 LLEIDA 1 Prendre quatre o cinc 
cubates en una tarda el cap de 
setmana és tan perjudicial com 
beure cada dia. Així ho va in
dicar ahir la doctora Angels 
Escorsell, presidenta de la So
cietat Catalana de Digestolo
gia, durant el XXXIII Congrés 
organitzat per aquesta entitat a 
la Llotja, que reuneix 400 pro
fessionals fins dema. "S'ha de
mostrat que aquest consum és 
molt greu, que pot donar lloc a 
hepatitis alcoholiques agudes i 
a trastorns importants, tant com 
el consum diari", va afirmar. Va 
alertar que "aquest consum el 
tenen més les noies i ja en co
mencem a veure algunes amb 
patología per consum d'alco
hol, i és molt preocupant". Va 
detallar que, a nivell digestiu, 
provoca pancreatitis cronica o 
aguda i ataca el fetge, primer 
provoca greix, després es torna 
més fibrós, passa a cirrosi i pot 
acabar en cancer. "L'evolució 
per a aixo són molts anys, pero 
si es detecta en etapes precoces, 
!'abstinencia pot curar", va dir. 

La Llotja acull fins dema el Congrés de la Societat Catalana de Digestologia, amb 400 assistents. 

D'altra banda, Josep Maria 
Castellví, membre de la Societat 
Catalana de Digestologia i de 
!'Academia de Ciencies Medi
ques de Catalunya, va presentar 
en el congrés el Pla Estrategic 
d'Equitat Territorial, encara en 
fase d'elaboració. El doctor va 
explicar que analitzen diversos 

indicadors per detern$lar si tots 
els ciutadans ten en el mateix ac
cés a tractament especialitzat en 
digestologia independentment 
dellloc de residencia. Per exem
ple, va citar que els residents 
als Pallars o !'Alta Ribagor~a 
tenen més risc de mortalitat en 
cas d'hemorragia digestiva que 
els que resideixen a Barcelona 
o a prop de graos ciutats. Va 

UNIVERSITAT COMMEMORACIÓ 

11l'exit del nostre sector 
agroalimentari no s'entén 
sense Agronoms" 
La facultat tanca els actes del SO aniversari 
S. COSTAD. 

avan~ar que quan finalitzin el 
pla el presentaran al CatSalut 
perque prengui mesures per
que "tots els ciutadans tenen els 
mateixos drets". Per una altra 
banda, Escorsell va apuntar que 
el pla estrategic de la malaltia 
inflamatoria intestinal va en la 
mateixa línia de tenir accés facil 
a !'especialista, "encara que si
gui online, per telefon o correu 

electronic, perque tranquil·litza 
els malalts i evita que vagin a 
urgencies". 

La doctora també va explicar 
que tenen l'objectiu d'erradicar 
!'hepatitis e el2030 i pera aixo 
estan "buscant malalts porta
dors del virus sense saber-ho, 
entre col·lectius vulnerables 
com drogoaddictes, alcoholics 
o immigrants". 

SEGRE 
Divendres, 26 de gener del2024 

MOB1LITAT 

Reobert al 
transit el carrer 
Sant Martí 
1 LLEIDA 1 El traro del carrer 
Sant Martí des de Prat de la 
Riba a Bonaire va ser ahir 
reobert al transit, després 
d'haver estat tancat durant 
tres setmanes amb motiu de 
la remodelació de Prat de la 
Riba. Les obres ja es troben 
en la recta final i esta pre
vist que acabin a finals de fe
brer. Els treballs se centren 
ara en la mitjana i les vore
res, atxí comen la pintura, 
la instaHació del mobiliari i 
l'enllumenat. Aquesta actua
ció s'emmarca en el projecte 
d'im.plantació de la Zona de 
Baixes Emissions a la ciutat. 

HABITATGE 

Creix ellloguer 
de temporada 
a Lleida ciutat 
1 LLEIDA 1 Els lloguers de tem
porada guanyen terreo y als 
convencionals i, segons da
des de la plataforma Idealis
ta, l'últim any han registrat 
variacions molt elevarles en 
ciutats com Lleida (+ 1.000%) 
i Badajoz (+1.133%), encara 
que partint de xifres ínfi
mes. Afirma que a Barcelona 
aquest tipus de lloguers són 
el30%, percentatge només 
superat per Sant Sebastia 
amb un 32%. En tot l'Estat, 
l'oferta es va incrementar un 
58% en l'últim trimestre del 
2023. 

1 LLEIDAI "L'exit del sistema agro
alimentari catala, un sector cap
davanter, exportador i que ge
nera al voltant del20% del PIB 
catala seria difícil d'entendre 
sense la contribució de l'Escola 
Tecnica Superior d'Enginyeria 
Agroalimentaria, Forestal i de 
Veterinaria de Lleida." Així ho 
va assegurar ahir el rector de 
la Universitat de Lleida (UdL), 

Jaume Puy, en la cerimonia de 
cloenda del cinquanta aniver
sari de la facultat d'Agronoms, 
en que també va remarcar la im
portancia que aquesta pot tenir 
en el desenvolupament de me
sures per lluitar contra el can vi 
climatic, i avan~;ar "cap a una 
economía sostenible". També 
va dir que un deis reptes de la 
universitat és garantir el relleu 
generacional de professors i in
vestigadors i va dir que aquest 
any podran cobrir el 120% de 
les places de jubilació, unes 18, 
"fet que suposa que la UdL pu
gui oferir el triple de places que 
en anys anteriors". 

Un moment de la clausura deis actes del 50 aniversari d'Agronoms celebrada ah ir. 

JOAQUIM NADAL 

El conseller va posar 
aquesta facultat com un 
exemple d'exit en l'ambit 
de la investigació 

.. , ·········-· ....................................................................... . 

Per la seua part, el conseller 
d'Universitats, Joaquim Na
da!, va posar Agronoms com 

a exemple de la investigació a 
Catalunya "pels ambits en els 
quals treballa, el seu arrelament 
al territori, el nivell d'especialit
zació, la investigació que es fa, 
la implica ció del teixit empresa
rial, la projecció internacional 
i la captació de recursos". Va 

afegir que l'exit d'aquesta fa
cultat "desmenteix les veus que 
advoquen per reduir el mapa 
universitari catala" i va elogiar 
les "arrels solides" deis centres 
d'investigació i de la UdL a la 
província. 

Per una altra banda, el direc-

tor de la facultat, Jordi Graell; 
va recordar que quan Agro
noms va obrir les portes J'any 
1972 tenia un total de quaranta 
alumnes "i ara comptem amb 
1.400 estudiants, 220 professors 
i setanta membres de personal 
tecnic" . 

edoussin
Resaltado
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Pinyana impulsa obres 
en 2.000 hectarees més 
1 LLEIDA 1 El pres1dent de Pi
nyana, Ramon Piqué, es va 
reunir amb responsables de 
la Socíetat Estatal d'Infraes
tructures Agraries (Seiasa) 
per finan~ar la modernitza
ció de 2.000 ha de Corbins, 
Benavent, Torre-serona i 
Lleida. Els regants pagaran el 
70% en 25 anys un cop acabi 
!'obra. La Seiasa es reuneix 
amb regants per modernitzar 
regs de Fraga, Aitona i Seros. 

Acord per contractar 
treballadors a Aran 
1 LLEIDA 1 El Serveí d'Ocupa
ció de Catalunya i el Gre
mi d'Hostalena d'Aran van 
acordar ahir mesures per fa
cilitar la contractació de per
sonal. L'objectiu és atenuar 
l'estacionalitat i la necessitat 
urgent d'empleats en alguns 
períodes de l'any. Aquest 
problema s'accentua amb la 
dificultat d'allotjament. 

Fira d'FP a Fraga amb 
més de 600 alumnes 
1 FRAGA 1 Fraga rebra 600 alum
nes d'FP a la X Pira Arago
nesa d'Empreses Simularles. 
La jornada es fara al Pave
lló Cortes de Aragón el 31 
d'aquest mes i participaran 
diversos agents del teixit em
presarial fragatí. 

Al Solsones animals de 
Castella·la Manxa 
1 SOLSONA 1 La Fundació Zoo 
del Pirineu del Solsones 
acollira ammals rescatats a 
Castella-la Manxa després 
d'un acord amb aquesta 
comunitat. 

TURISME ALLOTJAMENTS 

COMARQUES 1 13 1 

PLENS MUNICIPALS 

Balaguer aprova el pressupost de 
23,8 milions amb crítiques al cri!dit 
ERC i Junts creuen que els 5,9 milions en préstecs Bastaran les finances locals 11 

MOllerussa au~Udl"'u la neteJd. ~i'e4. Ulpa.ffielu.S publics per ) 22.000 euros 

REDACCIÓ 
1 BALAGUER 1 El ple de Balaguer va 
aprovar ahir a la nit el pressu
post per al2024, que ascendeix 
a 23,8 milions i preveu desti
nar-ne 6,6 a inversions. Va rebre 
nou vots a favor del PSC i Tre
ballem per Balaguer (Ara-Pac
te Local), socis al govern, i del 
regidor de Balaguer, Ara Sí. En 
canvi, van votar-hi en contra els 
set regidors deis grups d'ERC, 
Junts i la CUP. Els dos primers 
van qüestionar que els comp
tes incloguin la contractació de 
credits pervalor de 5,9 milions, 
al considerar que llastaran les 
finances locals. 

L'alcaldessa, Lorena Gon
zález (PSC), va afirmar que el 
pressupost "mira més enlla del 
2024". "Treballem peral futur", 
va dir, i va defensar la necessitat 
de "tenir projectes al calaix per 
poder optar a subvencions". Per 
la seua part, el portaveu d'ERC, 
Jordi lgnasi Vidal, va qualificar 
el pressupost de "temerari", va 
valorar que el retorn deis credits 
costara més de 700.000 euros 
a l'any al consistori i va criti
car que el govern plantegi gas
tar la major part del romanent 
del consistori, que va xifrar en 
prop d'un milió d'euros. En la 
mateixa línia, la portaveu de 
Junts, Gemma Trilla, va quali
ficar d"'imprudencia" el volum 
de despesa prevista i va criticar 
que el pressupost no reculli cap 

lmatge d'arxiu de la Paeria de Balaguer. 

"TREBALLA FUTUR" 

L'alcaldessa de Balaguer va 
defensar que el pressupost 

-"mira més enlla de l'any 
2024" 

de les propostes del seu grup 
municipal. · 

Mollerussa 
El pie de Mollerussa va apro

var al seu torn l'adjudicació del 
contracte per a la neteja deis 
equipaments públics. La pro-

posta es va aprovar amb 12 vots 
a favor i 4 abstencions i inclo-
1a l'encarrec del servei Serveis 
LIC per més de 120.000 euros. 
Durant la sessió, en la qual el 
ja exportaveu d'ERC Engelbert 
Montala va deixar pas a la seua 
substituta, Letícia Carné, es va 
acordar per unanimitat firmar 
un conveni amb !'Agencia de 
l'Habitatge per a la promoció 
d'una borsa d'habitatge per a 
lloguer social, que inclou medi
ació entre propietaris i arrenda
taris. La capital del Pla compta 
actualment amb una borsa de 
60 habitatges. 

FORMACIÓ CONDUCCIÓ 

1 PLENS 1 

Les Borges descarta obres 
1 L'ajuntament de les Borges 
va renunciar a habilitar un nou 
camí del cementeri, un projec
te de !'anterior govern de Junts 
valorat aleshores en 160.000 
euros i que havia rebut una 
subvenció de més de 130.000 
euros de la Diputació. L'equip 
de govern de BxR i ERC va ar
gumentar que l'ímport de les 
obres ascendiria a 281.000 eu
ros, que perdran la subvenció si 
l'obra, encara per iniciar, no es
ta acabada al juny, i que alguns 
propietaris de terrenys s'oposen 
a l'expropiació. 

Traspas viari a Solsona 
1 El pie de Solsona va aprovar 
ah ir sol-licitar a la Generalitat de 
Catalunya el traspas d'un tram 
de la carretera de la Llosa per 
agilitzar la construcció d'una 
rotonda a l'altura de I'Escola El 
Vinyet. 

Expropiacions a Tarrega 
1 El pie del municipi de Tarre
ga va aprovar per unanimitat 
iniciar els tramits per expropiar 
un local de la planta baixa del 
carrer Major número 5 i un al
tre immoble del mateix carrer 
número 9 pera la futura Casa 
Museu Pedrolo. · . 

Un 30% més d'autocaravanes La Seu i la Pobla de Segur 
recuperen les seus per fer 
examens teorics de conducció a Lleida després de la pandemia 

REDACCIÓ 
1 LLEIDA 1 L'auge del caravaning, 
en especial després de la pande
mia, ha fet que a la província de 
Lleida el nombre d'autocarava
nes hagi augmentat un 30% en 
els últims dos anys. Així ho as
senyalen les darles de la Federa
ció Espanyola d'Autocaravanes 
(FEAC), recollides en l'estudi El 
turisme d'autocaravanes a la 
demarcació de Lleida, elabo
rat per la Universitat de Lleida 
(UdL). Aquest informe també 
indica que, en els últims anys, 
tant les comarques de Ponent 
com les de l'Alt Pirineu i Aran 
s'han adaptat perdonar respos
ta a aquesta modalitat d'allot
jament turístic. Actualment hi 
ha a les comarques lleidatanes 
72 arees de servei i 1.081 pla
ces per acollir autocaravanes. 
La comarca que concentra més 
arees és l'Urgell, amb quinze. 

Una de le:; iuee:; d'autocaravane:; de I'Urgell. 

El vicepresident del Patronat 
de Turisme, Juan Antonio Ser
rano, va posar en relleu que els 
municipis s'adaptin a aquests 
allotjaments. 

D'altra banda, la Val d'Aran 
es promociona a Fitur com a 
destinació que aposta i treballa 
en la sostenibilitat i en la cura 
de les muntanyes. 

1 LLEIDA 1 El Servei Cata] a de 
Transit (SCT) i la Direcció 
General de Transit (DGT) 
han acordat recuperar com a 
seus deis examens teorics de 
conduir els centres despla~ats 
que havien quedat tancats a 
la Seu d'Urgell i la Pobl.a de 
Segur. Partint d'aquest acord, 
el SCT facilitara el material in
formatic i la DGT el software 
de !'examen. Així mateix, des 
del SCT es va reclamar de nou 
a Transit el traspas de les com
petencies al Govern per dur a 
terme els examens practics de 
conduir. Des de Transites con
sidera que les interinitats i les 
hores extra deis examinadors 
no compleixen les.necessitats 
i la demanda existent, amb 
50.000 persones pendents de 
fer !'examen, i que es necessita 
un~ plantilla estable d'aquest 
coHectiu. 

Per una altra banda, es va 
acordar que per reduir els ac
cidents amb camions implicats 
amb conductors de paisos ter
cers de la Unió Europea, es
pecialment a l'APc7, es fara 
una formació practica des de 

ACORO AMB LA OGT 

Transit facilitara el 
material informatic i la 
DGT aportara el software 
deis examens 

Catalunya a aquells conduc
tors que venen a treballar i 
estan esperant convalidar el 
carnet. En l'ambit formatiu, 
també estudien fer formació 
practica i atractiva per reduir 
la sinistralitat de motoristes a 
la carretera. 

edoussin
Resaltado

edoussin
Resaltado


